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"בעיקר בורות, דעות קדומות וצרות עין. צריך 
לראות את האפקט של העשב, כדי להשתכנע. 

אחת המתנדבות בחווה, מורה לביולוגיה לשעבר, 
הייתה אנטי מוחלט, היא קראה לעשב 'חמסה 

של השטן' בגלל צורת העלים, והיום היא תומכת 
נלהבת, ופועלת לטובת הנושא".

אומרים שגם אנשים בריאים נהנים מאוד מהעשב.
"זה לא מעניין אותי". 

הקיבוץ כמופת אדריכלי
ספר חדש מחמיא לתכנון הקיבוצי, 

כמבטא אידיאולוגיה אוטופית 
מחקרם־ספרם של זוג האדריכלים, מיכאל 

וברכה חיוטין, "אדריכלות החברה האוטופית" 
(הוצאת "מגנס") - מלבד היותו מקיף, מרתק 

ומחכים, גם מביע הערכה גדולה לתכנון 
האדריכלי של הקיבוצים (והמושבים), כמבטא 

האוטופיה והאידיאולוגיה שלהם. 
"אדריכלות מסוג זה לא קיימת ולא נוצרה בשום 

מקום בעולם", אומר מיכאל 
חיוטין. "בהיסטוריה 

האנושית מוכרים עוד בעלי 
חזון שהציעו תוכניות פיזיות 
למודל האוטופי־חברתי, כפי 
שראו אותו, אבל הקיבוצים 

הם המקרה היחיד 
בהיסטוריה, בו נוצרה 

מסה אדירה של יישובים 
אוטופיים, שתוכננו 
על־פי אידיאולוגיה 

- האידיאולוגיה 
הקומונלית".

באחד מפרקי הספר 
מתוארים השינויים 

והגלגולים שעברו 
המגורים בקיבוץ. לא 
הכול, אפוא, היה פרי 

תכנון מוקדם.
מיכאל חיוטין: 
"אדרבה. מבנה 

המגורים הוא דוגמה לשינוי 
מתוך התגמשות מבורכת בתכנון האדריכלי 

הקיבוצי. בראשיתו היה בניין מגורים משותף 
לכלל החברים, שהמה ככוורת, ללא פרטיות 

מינימאלית. לימים הכירה החברה הקיבוצית 
בלגיטימיות של הגדרת הטריטוריה הפרטית, 

וקבעה כי יש לייעד לחבר 'תא בתוך דירה'. בשלב 
נוסף, חולקה הדירה לשניים־שלושה חדרים בעלי 

פונקציה מוגדרת, בהשפעת המעבר מחברה בעלת 
עקרונות קומונליים קשוחים, לחברה השואפת 
לאפשר לפרט חיים פרטיים, ומחברה שראתה 

בפרט אטום המרכיב את היסוד החברתי, 
לחברה שהכירה בחשיבות המשפחה כאלמנט 

בסיסי המרכיב את החומר הקומונלי. אחד 
המבחנים של יישוב אידיאלי לחברה אוטופית, 
הוא יכולתו לעמוד בשינויים חברתיים. הקיבוץ, 
כפי שמוכיחה הדוגמה הנ"ל של מבנה המגורים, 

היה גמיש לשינוי, ולכן הוא הצלחה. התמורות 
החברתיות בקיבוץ כיום מחייבות גם שינוי פיזי, 
שקשור בהליכים בירוקרטיים לא פשוטים, אבל 

אפשריים, ובחלקם כבר מתקיימים. אגב, אני, 
אישית, אוהב את הקיבוץ הישן".

מאיפה אתה מכיר אותו?
"התחנכתי בגן־שמואל". 

שירת העשבים 
מה מביא את טל עמוס 
מקיבוץ האון להתגייס 

לטובת הקנביס הרפואי 
טל עמוס (האון), סטודנטית במגמת תקשורת 

במכללת כינרת בעמק הירדן, נאבקת למען 
הקנביס הרפואי, וגם יזמה במכללה כנס 

בנושא. לא, היא אינה צורכת סמים, ומתנגדת 
להם נחרצות, כל עוד אינם משמשים את אלה 
שנזקקים להם, להקלה על מכאובים ולשיפור 

איכות החיים. בפגישה מקרית עם אישה, 
שאחיה, המכונה "הרוקח", מגדל את העשב, 

באישור ובסמכות - התוודעה לסגולותיו. "זה 
נשמע לי מעניין, ועדיין הייתי סקפטית, עד 
שהגעתי לחוות הגידול. אחרי שהשתכנעתי 

שהכול חוקי, והתרשמתי מהאפקט החיובי של 
העשב, החלטתי להירתם לעזרת הנזקקים לו, 

ולעידוד ההכרה בחשיבותו ובתועלתו".
מה שכנע אותך?

טל עמוס: "פגשתי בחווה חולים סופניים, בעיקר 
חולי סרטן, מטופלים בכימותרפיה ובהקרנות, 

שסובלים מכאבי תופת ובחילות, חסרי אנרגיה 
ותיאבון, שהעישון מקל על הכאבים שלהם יותר 

מכל תרופה, מעורר בהם תיאבון, מחזק את 
רוחם ומשפר את איכות חייהם. ישנו, למשל, זקן 

בן שמונים, חוסה באברבנל, שהעישון מרגיע 
אותו, וגורם לו להתאפס ולתפקד. רואים שינוי 

מקצה לקצה, וזה יפה".
איך את תורמת לטובת העניין?

"אני מתנדבת בחוות הגידול, עוזרת בקטיף, 
בגלגול הסיגריות"...

ג'וינטים, קוראים להן.
"שיהיה. וגם עוזרת, עד כמה שהלימודים 

מאפשרים לי, בעמותת 'תיקון עולם', שמדריכה 
את המטופלים, מלמדת את אלה מביניהם, 
שלא עישנו אף פעם, איך להשתמש, ושולחת 

את החומר, בעזרת מתנדבים, לבתים של אלה 
שמתקשים להגיע למשרד העמותה. חשוב לי 

להגביר את המודעות לחשיבות הסם הזה לאלה 
שזקוקים לו. הרפואה הקונוונציונלית מציעה 

לחולים 'סמים חוקיים', כמו מורפין, אבל מקשה 
מאוד על קבלת אישורים לשימוש בעשב. כיום 
יש כאלף בעלי רישיונות שצורכים אותו, אבל 

לרבים אחרים מעכבים את האישורים, ויש 
שנפטרים בסבל גדול, שאפשר היה לחסוך מהם".

מה מקשה על הנזקקים לקבל את האישורים 
הדרושים?
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מקום בעולם", אומר מיכאל 

האנושית מוכרים עוד בעלי 
חזון שהציעו תוכניות פיזיות 
למודל האוטופי־חברתי, כפי 
שראו אותו, אבל הקיבוצים 

מיכאל וברכה חיוטין. הערכה גדולה לתכנון 
הקיבוצים � צילום: ארדון בר־חמה

עירומים בצילום של ספסנר טוניק 
בווינה. לא רצויים בים המלח � צילום: 

EPA

הזאת: בין 500 המחנכות, שגדשו בשבוע שעבר 
את אפעל ביום עיון שאירגן המדור,  היו רבות 
מארגונים לא־קיבוציים, ממועצות אזוריות, 

ואפילו חרדיות.
צריך בכלל לעודד ולכוון ילדים לשחק?

נירה ואלה: "ילדים, אכן, משחקים בכל מקום, 
אתנו ובלעדינו, אבל למחנכת תפקיד מרכזי 

ביצירת אקלים בטוח, שיאפשר לילד להעז לשחק. 
במיוחד זקוקים לעידוד ילדים המתקשים לשחק, 

בגלל עולמם הפנימי המיוחד. ואל נשכח את 
המגמה, בשנים האחרונות, של הכנסת מקצועות 
לימודיים מובהקים גם לכיתות הנמוכות, ואפילו 

לגנים, שבהכרח באה על חשבון המשחקים 
לסוגיהם. ילדי גן לא צריכים ללמוד מתמטיקה, 

הם צריכים לשחק, וחשוב לנו להחדיר את 
התפישה, שזוהי דרך הלמידה המתאימה להם".

מו"פ הגיל הרך
"לא ללמוד מתמטיקה, לשחק!" 

מציעה נירה ואלה (יטבתה), מנהלת 
מדור הגיל הרך בתנועה הקיבוצית 

למדור הגיל הרך במחלקת החינוך במטה התנועה 
הקיבוצית, שאיפה להתפרש ולפרוש, גם מחוץ 

לקיבוצים, את התפישה החינוכית שלו. "חשוב לנו 
למצב את המדור כארגון מקצועי מוביל בייעוץ 

ובהדרכה, וכקיבוצניקים, להשפיע על מה שקורה 
בחברה הישראלית בתחום הגיל הרך", אומרת 

נירה ואלה (יטבתה), מנהלת המדור.
יש קונים, זאת אומרת בעיקר קונות, לתפישה 

המגמה הזאת קיימת גם בקיבוצים?
"בגנים הבוגרים, שהם בפיקוח משרד החינוך, אכן, יש קושי 

ביישום התפישה שלנו, בגלל עומס של תוכניות המשרד, 
קושי של מנהלות הגיל הרך בקיבוצים לנהל ולהדריך 

גננות בגנים הבוגרים, ועוד. אנחנו משקיעות הרבה 'עבודת 
תחזוקה' כדי לטפל בגורמים האלה. בעיה אחרת שאנחנו 

מזהים, פה ושם בקיבוצים, היא היעדר כל קשר בין 
המסגרת החינוכית למקום שבו היא פועלת".

הגיל הרך בקיבוץ שונה מזה שבמקומות אחרים?
"מודל העבודה שונה אצלנו. אנחנו מתפקדים כמעין מו"פ 
חינוכי: כל הזמן לומדים את המצב, משכללים ומעמיקים 
את ההבנה של מנהלות הגיל הרך, ועוזרות לתת תשובות 

לשאלות המתעוררות בשטח לנוכח הטלטלות בקיבוצים: 
הפרטות עמוקות, הצטרפות תושבים חדשים בהרחבות, 

וכו'. אצלנו היישוב לוקח אחריות על הגיל הרך, מה שאין כן 
במקומות אחרים".
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47    19.3 .2010   | |   יום שישי, ד' בניסן תש"ע   |   ידיעות הקיבוץ   

לכן יסרב דב ליטבינוף 
מעין־גדי, ראש מועצת 

תמר, לסייע בהפקת 
תצלום עירום המוני

"'תחתים' בחוץ 
זו לא אמנות"

ודאי תשמחו לדעת
@ ש"שלישיית מור", אחותה הקטנה של "שלישיית עדי", מיסודו של 

עמוס יובל מיגור, הוציאה דיסק חדש, ובו קטעים המכילים שירת סולו 
של אמיר גינת, נגינה של חליל סולו וגיטרה סולו, ונגינה בשניים. 

"מור", כמו "עדי", פתוחות להזמנות לכל אירוע, ומציעות מגוון רחב 
של תוכניות וסוגי מוזיקה, בהתאם לדרישות המזמין. לפרטים, 

עמוס: 052-2831619

@ שבשישי־שבת, 19־20 במארס, מקיימות משתלות גבעת־
ברנר חגיגה צבעונית לגרניום - שאין יפה, חרוץ, וחסכוני 

ממנו בהשקיה - הכוללת תצוגת ענק ומכירה של זנים חדשים. 
הכניסה חופשית.

@ שבסוף מארס־תחילת אפריל, ממש כמו ביפן, פורחים עצי 
הדובדבן על פסגות הגולן והגליל. ב"בוסתן בראשית בגולן", שבעין־

זיוון, בשיתוף עם האגודה לידידות ישראל־יפן, יחגגו את הפריחה 
במשך ארבעה ימים, בין 26 במארס ל־10 באפריל (תלוי בהתעוררות 
העצים), בשפע אירועים ופעילויות, לכל המשפחה. הכניסה חופשית. 

למידע נוסף: 04-6993612

מהי אמנות? דב ליטבינוף (עין־גדי), 
ראש המועצה האזורית תמר, יודע 

מה היא לא: "כמה מאות אנשים 
עם תחתים בחוץ, זה לא אמנות. מה 

אמנות בזה?" לפיכך סירב לבקשת 
מפיקי הצילום ההמוני בעירום - 
שמתכוון לצלם בים המלח האמן 

(מה לעשות, בעולם הוא מוכר 
ומוערך ככזה) ספנסר טוניק - לסייע 

בלוגיסטיקה ובהשתתפות כספית. 
"לא אחסום את כביש 90, ואני לא 

יכול למנוע מהם לצלם כאן", אומר 
ליטבינוף, "אבל שיסתדרו לבד".

מה הבעיה, בעצם? 
דב ליטבינוף: "מדובר בפרויקט 

מאוד שנוי במחלוקת".
כמו הרבה יצירות ופרויקטים 

אמנותיים, לאורך ההיסטוריה.
"אוקי. אז יש שקוראים לזה אמנות, 

ויש שקוראים לזה פרובוקציה. 
אני, כנציג של אזור, שפוקדים אותו 

דתיים, נוצרים ומוסלמים, לא חושב 
שאני צריך לתת יד לפרויקט כזה".

התייעצת עם אנשים נוספים? 
"על מה ועם מי אני צריך להתייעץ? 

אני עצמי חובב ומבין אמנות, 
ומשמש יו"ר איגוד התרבות בשלטון 

המקומי. אמנות, זה כשאנחנו 
מארחים את האופרה 'נבוקו', לרגלי 

המצדה, שתשודר לעשרות מדינות, 
או את 'אאידה', שתעלה כאן בשנה 

הבאה, או פסטיבל פיסול במלח. אם 
על שני אנשים שמתערטלים אומרים 

שזו פורנוגרפיה, אז מה צריך לומר 
על מאות אנשים שמתערטלים?"

אם לא אמנות, אז אולי גימיק, שיכול 
לשרת שיווקית את האזור? 

"הקמפיינים שאנחנו עושים, להכרה 
בים המלח כאחד מפלאי תבל - 
זה דבר חשוב, מבחינה שיווקית 
ותרבותית. אבל צילום בעירום? 

שלושה סומואים צפים על ים המלח, 
זה יותר גימיק". 

קנביס. יש הרבה בורות ודעות קדומות 
� צילום: ארכיון "תיקון עולם"

"אדריכלות החברה האוטופית". 

עטיפת הספר

נירה ואלה. לעזור לילדים לשחק � צילום: רונית עדןטל עמוס. "התרשמתי מהאפקט החיובי של העשב" � צילום: ארכיון "תיקון עולם"

שלישיית מור. דיסק חדש � צילום: אילן יובל

ש"שלישיית מור", אחותה הקטנה של "שלישיית עדי", מיסודו של 
עמוס יובל מיגור, הוציאה דיסק חדש, ובו קטעים המכילים שירת סולו 

"מור", כמו "עדי", פתוחות להזמנות לכל אירוע, ומציעות מגוון רחב 

הדובדבן על פסגות הגולן והגליל. ב"בוסתן בראשית בגולן", שבעין־
זיוון, בשיתוף עם האגודה לידידות ישראל־יפן, יחגגו את הפריחה 

 באפריל (תלוי בהתעוררות 
העצים), בשפע אירועים ופעילויות, לכל המשפחה. הכניסה חופשית. 

יובל אילן
צילום:

�
חדש דיסק רורור. מ שלישיית

דב 
ליטבינוף. 
לא נותן יד 
� צילום: 
מאיר 
אזולאי


